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Cal Duch de Mollerussa comen~a 
a acollir entitats culturals. 

La CHE veu IOgic que I'Urgell demani més aigua 
de la Pallaresa, perO veu difícil abordar-ho ara 
Recorda que implicara alterar la concessió d'Endesa i destaca la importancia de la modernització 11 
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La junta d'explotació del Segre es va reunir ah ir a Mollerussa. 

~~no o roL els m esos d'abrtl i maig 

fins a l'Ebre. Ramon Lúquez va 
assistir ahir a la junta d'explo
tació del Segre i la Pallaresa a 
Mollerussa, on va recordar que 
la situació en aquesta conca "és 
molt dolenta". Les reserves de 
neu han caigut de nou un 22% 
en una setmana i ara sumen 185 
hectometres. Oliana i Rialb en 
tenen 99 més. "Segons evolu
cionin els mes os d'abril i maig" 
pel que fa a pluges i aportació 
del riu, va afegir, s'adoptaran 
noves restriccions al regadiu. 
Actualment ja apliquen gran 
part de les limitacions previstes 
en el pla de sequera del Segre, 
entre d'altres, la reducció de la 
dotació d'aigua (un 40%) i més 
vigilancia. Va assegurar que el 
prove1ment a la població esta 

garantit jaque 1i reserven en 
tot cas 35 hectometres cúbics 
d'aigua d'Oliana i Rialb. Perla 
seua part, el Segarra-Garrigues 
ha demanat 18,5 hectometres 
per a aquesta campanya i va 
defensar ahir que la majoria de 
cultius són cereal d'hivern, que 
consumeixen menys aigua. 

Ahir es va celebrar també 
la junta d'explotació de)a No
guera Ribagor~ana i l'Essera, 
que compta entre els prin ci
pals usuaris els regants de Pi
nyana i l'Aragó i Catalunya. En 
el primer cas, confíen acabar 
la campanya després de l'estiu 
amb "certa normalitat". En el 
segon, han iniciat el reg amb 
restriccions i se n'aplicaran més 
si no plou. 

1 LLEIDA 1 La Confederació Hi
drografica l'Ebre veu "lógi
ca" i de "sentit comú" la pe
t ició deis regants del Canal 
d'Urgell i el Segarra-Garri
gues d'incrementar l'aportació 
d'aigua de la Pallaresa a l'Ur
gell, jaque té més reserves d'ai
gua que els pantans del Segre 
(280 a 99 hectometres). El cap 
d'Explotació de la CHE, Ramon 
Lúquez, va recordar tanmateix 
que aquesta harmonització de 
cabals sera costosa des del punt 
de vista administratiu perque 
comportara "reajustaments 
concessionals" en detriment 
de la dotació d'Endesa, princi
pal usuaria de la Pallaresa, on 
explota quatre centrals hidroe
lectriques. També va assenya
lar que "la modernització de 
l'Urgell ajudara molt". El cabal 
que deixara de turbinar Endesa 
s'hauria de compensar. Actu
alment, la Pallaresa proveeix 
poc més de 20.000 hectarees 
de l'Urgell (de 70.000) a través 
del canal Auxiliar i els regants 
demanen incrementar l'apor
tació fins a 69 hectometres 
cúbics anuals per alliberar-los 
del Segre. Aquesta acció per
metria garantir aigua per al 
Segarra-Garrigues, que ara 
per ara rega 11.000 hectarees 
pero esta dissenyat per a unes 
68.000. Consultada després de 
la junta d'explotació, Endesa va 
assenyalar que, perla sequera, 
l'ús agrícola de l'aigua és pri
oritari i que des del panta de 
Camarasa es garanteix el cabal 
ecologic del Segre i altres usos 

1 AL TRES REGADIUS 1 

La Generalitat licitara el reg de 
la Conca de Tremp a finals d'any 
• La consellera d'Acció Cli
matica, Teresa Jorda, es va 
comprometre ahir a licitar a 
finals d'any les obres d'amplia
ció i modernització del regadiu 
de la Conca de Tremp perque 
comencin el2024. Els treballs 
han de permetre passar de les 
actuals 1.800 hectarees de 
regadiu a 4.500. També ac
tualitzar el sistema, ja que la 
infraestructura que proveeix 
actualment els regants té més 
de cent anys. 

EQUIPAMENTS TERCERA EDAT 

Aran preveu estrenar la 
residencia de Les enguany 
1 VIELHA E MIJARAN 1 El Conselh Ge
nerau d'Aran preveu obrir tres 
plantes de la residencia de Les, 
amb capacitat per a 32 perso
nes, a final d'any. La síndica, 
Maria Vergés, va explicar que 
"aquesta primavera iniciarem 
unes obres per realitzar petites 
modificacions a l'edifici, licita
rem la compra de mobiliari, que 
ascendira a uns 300.000 euros, 
i es dura a terme una reurba
nització de l'entorn". S'espera 
que la residencia compti amb 

un centre de dia per a 25 per
sones. El Conselh treballa ara 
per definir l'ús de les al tres dos 
plantes, perque també es pugui 
treballar amb al tres necessitats 
coro l'atenció a la discapacitat o 
a la dependencia. La nova re
sidencia de Les és un projecte 
del mandat anterior i }'actual 
Govem aranes va encarregar-ne 
un estudi de viabilitat. En un 
altre ordre, el Conselh va pre
sentar ahir el primer web oficial 
de l'aranes. 

Jorda va afirmar que aquest 
projecte és un "deute historie 
flagrant" i que ha de contri
buir a garantir el relleu gene
racional, augmentar la produc
tivitat i fer un ús més eficient 
de l'aigua. El projecte costa
ra 54 milions i la Generalitat 
assumeix el 70%. Els regants 
pagaran 4.000 € per hectarea. 
El president dels regants, Jo
sep Durany, va dir que el reg 
podría estar acabat després de 
dos anys d'obres. Jorda es va reunir amb els regants de Tremp. 

MUNICIPIS INICIATIVES 

Arbeca impulsa una comunitat 
energetica per compartir plaques solars 
X.R. 
1 ARBECA 1 Arbeca impulsa una 
comunitat energetica per com
partir plaques fotovoltaiques. 
L'alcalde, Sergi Pelegrí, va ex
plicar que tant l'ajuntament 
com ve1ns cediran teulades 
per instaHar-hi les plaques 
solars. El consistori és el pro
motor d'aquesta iniciativa, tot 
i que Pelegrí va avan~ar que 
l'objectiu és que els vei'ns si
guin els qui Iiderin la comu
nitat. En aquest sentit, la Sala 

l'Abadia d'aquest municipi de 
les Garrigues preveía acollir 
ahir una reunió amb l'objectiu 
de constituir la nova comunitat 
energetica. 

D'aquesta manera, Arbeca 
se sumara a altres municipis de 
les comarques de Lleida que 
ja han creat les seues comu
nitats energetiques com per 
exemple Bellpuig, Vallfogo
na de Balaguer o Castelló de 
Farfanya. En el cas d'aquesta 
última localitat, es tracta d'una 

instaHació fotovoltaica muni
cipal i l'ajuntament convida els 
ve'ins a formar-ne part. L'alcal
de, Ornar Noumri, va explicar 
que actualment s'ha obert el 
termini de presentació de sol
licituds per Hogar les plaques 
solars queja s'han instaHat en 
equipaments municipals i els 
interessats poderan benefici
ar-se de l'energia que aques
tes generin. Va avan~ar que la 
proposta ha tingut una "bona 
acollida". 

edoussin
Resaltado
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MUNICIPIS INICIATIVES 

Habitatge, serveis i desenvolupament 
rural, eixos del Congrés de Repoblament 
Més de 30 ponents debatran sobre projectes que permetin revertir la despoblació 

X. RODRrGUEZ 
1 LLEIDA 1 Habitatge, desenvolupa
ment rural, noves aliances terri
torials ibones practiques sobre 
serveis basics i de proximitat 
seran els eixos del primer Con
grés Catala de Repoblament, 
que se celebrará entre dema i 
divendres a la Llotja de Lleida. 
En aquestes jornades, més de 
trenta ponents debatran sobre 
projectes contra la despoblació. 
El congrés ja compta amb gai
rebé 300 inscrits, entre carrecs 
electes i tecnics municipals, i 
té com a objectiu posar sobre 
la taula projectes per afrontar 
el repte demografic i poder-los 
prendre com a model. Entre les 
propostes que es presentaran 
en les diferents taules redones 
que s'han programat es troben 
les estrategies d'habitatge de 
Malda i del consell comarcal de 
l'Urgell, així com els escorxa
dors mobils del projecte BCN 
Smart Rural. 

1 LESCLAUS 1 

El president de la Diputació, 
Joan Talarn, va explicar ahir 
que el congrés "és un esdeveni
ment de país" i va recordar que 
"portem tot un mandat marcant 
línies d'acció global des del con
venciment que no existeix una 
vareta magica que faci tornar 
les persones als pobles". 

"Fer arrelar projectes de vi
da al territori és producte d'un 
conjunt de polítiques i decisions 
transversals que impliquen to
tes les administracions", va dir 
Talarn. 

ELECCIONS MUNICIPALS 

Ton Lloret. 

Congrés a Lleida 
1 El primer Congrés Cata la de Re
poblament ja compta amp gaire
bé 300 electes i tecnics munici
pals inscrits. Més de 30 ponents 
debatran sobre la despoblació. 

Perla seua part, el vicepresi
dent primer de la corporació 
provincial, Jordi Latorre, va 
destacar que els objectius de 
les jornades són "compartir ex
periencies que puguin revertir 
la despoblació", a més d"'unir , 
coHectius i sectors, des d'admi
nistracions a entitats, perque 
anem tots a l'una" i "enfortir les 
xarxes de treball municipal". La 
consellera de Presidencia, Laura 
Vilagra, sera l'encarregada de 
clausurar el congrés. 

Convoquen les eleccions al 
Conselh Generau d'Aran i 
les EMD per al28 de maig 
1 LLEIDA 1 La Generalitat va apro
var ahir el decret de convoca
toria de les eleccions al Conselh 
Generau d'Aran i els comicis per 
triar la presidencia de les en
titats municipals descentralit
zades (EMD). Ambdós se cele
braran el28 de maig, coincidint 
amb els comicis locals. En el cas 
del Conselh, s'elegiran 13 con
selhers als ten;ons de Castiero 
(4), Quate Loes (3), Arties e Ga
ros (2), Pujolo (2), Marcatosa (1) 
i Lairissa (1). 

PALLARS SOBIRA 

Caries lsús' té intenció 
d'optar a un nou mandat 
com a president del 
consell del Sobira 

D'altra banda, Rosa Noray 
sera la candidata d'ERC a l'alcal
dia del Pont de Suert, comja va 
avan~ar SEGRE. D'aquesta ma
nera, els republicans es tornaran 
a presentar a la capital de !'Alta 
Ribagor~a per primera vegada 
en decades. En un altre ordre, 
Francesc Gualdo encapc;:alara la 
llista de Compromís perO liana, 
vinculada al PSC. 

Al Pallars Sobira, el president 
del consell, Caries Isús, té in
tenció d'optar a la reelecció al 
capdavant de l'ens comarcal. Es 
presentara a Espot coma mem
bre d'una llista independent que 
negocia una possible coalició 
amb Fem Municipi. Aquest par
tit es va presentar el2019 sota la 
marca Acord Municipal d'ERC, 
un. pacte que podría revalidar 
a vi a t. 

Sebastla Mata. 

Objectiu 
1 L'objectiu d'aquest congrés és 
plantejar projectes que ajudin a 
repoblar els municipis, amb inici
atives que puguin replicar-se per 
combatre la despoblació. 

Afrontar el repte demogrilfic . 
1 Dema hi haura una taula redo
na amb lmma Puigcorbé, veteri
naria i ramadera; Marta Lloret, la 
Cafadora de Masies; i Marta Llu
vich, impulsora de la Botiga més 
petita del món. Parlaran deis seus 
projectes i com contribueixen a 
revertir la despoblació. 

Experiimcies 
1 Entre les iniciatives que es pre
sentaran hi ha el GarGar de Pene
lles, Viure a Vallcebre (Bergueda) 
o Terras Vivas de Galícia. 

Organitzadó 
1 Organitzen el cor:~grés la Diputa
ció, la Udl i I'ACM amb la col·labo
ració de la Generalitat , el Govern 
central, les altres 3 diputacions 
catalanes, Eines de Repoblament, 
Arca i Micropobles. 

11La pandemia ha ajudat a 
visibilitzar el problema" 
• Ton Lloret, impulsor de 
Repoblem, modera dema la 
taula d'habitatge. Va explicar 
que aquest "és el principal 
problema a resoldre" i va dir 
que la pandemia ha ajudat a 
"visibilitzar moltel problema 
de la despoblació". 

Repoblem difon, a través 

de les xarxes socials, ofertes 
d'habitatge o de treball en 
pobles. Per la seua part, el 
conseller de Repoblació de 
l'Urgell, Sebastia Mata, par
ticipara en el debat i espera 
que les jornades serveixin 
per motivar a fer del món 
rural un espai viu. 

EQUIPAMENTS EDUCACIÓ 

Les autoritats a l'antiga caserna de la Torre de Capdella. 

Conveni per a les obres del 
Centre d'Esports de Muntanya 
1 LLEIDA 1 La Diputació i els ajun
taments de la Pobla i la Torre 
de Capdella van presentar ahir 
el conveni qüe estableix les in
versions per adequar l'Espai 
Raiers i l'antiga caserna de la 
Guardia Civil per acollir la fu
tura seu del Centre d'Esports 

de Muntanya (vegeu SEGRE 
d'ahir). 

Les obres costaran uns 2,1 
milions, que finan~aran la 
Diputació, la Generalitat i els 
ajuntaments. El centre compta 
amb una mitjana de 800 alum
nes matriculats a l'any. 

SEGRE 
Dimecres, 29 de mar~ del 2023 

COMUNICACIONS 

ERC diu que 
Rente no vol 
més freqüencies 
a Lleida 
La ministra reclama un 
contracte programa 

REDACCIÓ 
1 LLEIDA 1 La senadora d'ERC 
per Lleida Sara Bailac va 
atribuir ahir. al Govern cen
tral i a Renfe "falta de vo
luntat i ganes" d'incremen
tar les freqüencies de tren 
de la línia de Manresa com 
ha demanat la Generalitat 
en reiterades ocasions. En 
una intervenció en el ple de 
la Cambra alta va retreure 
a la ministra de Transport, 
Raquel Sánchez , que "no
més 22 deis 1.000 trens de 
Renfe a Catalunya" ti'nguin 
origen o destinació a Lleida. 
Va reiterar que l'executiu ca
tala ha posat sobre la taula 
una partida de dos milions 
per duplicar les freqüencies 
entre Lleida i Cervera. Perla 
seua part, Sánchez va recor
dar que el servei de regionals 
esta transferit a la Genera
litat i va condicionar l'aug
ment de freqüencies a Llei
da que es firmi un contracte 
programa per a la prestació 
del servei. "Cal asseure's" 
i fixar quanties en l'organ 
mixt Estat-Generalitat. 

SUBVENCIONS 

Ajuts europeus 
a 35 projectes 
d'energia 
neta a Lleida 
Amb gairebé 10 milions 
dels Next Generation 

1 LLEIDA 1 Un total de 35 pro
jectes de 30 municipis de 
Lleida han rebut ajuts deis 
fons Next Generation de la 
Unió Europea pera projectes 
d'energia neta. Es tracta de 
la línia de subvencions DUS 
5000, destinada a localitats 
de menys de 5.000 ve1ns. 
Aquestes iniciatives rebran 
9,68 milions de la UE, segons 
va explicar ahir el subdelegat 
del Govern de l'Estat, José 
Crespín, que ahir va visitar 
Gavet de la Conca i Isona, 
dos de les poblacions bene
ficiaries d'aquests fons. Cres
pín va destacar que els ajuts 
serviran per "fer realitat pro
jectes d'efis;:iencia energeti
ca en municipis petits, on el 
pressupost municipal en faria 
inviable l'execució". Mentre 
que 35 projectes compten 
amb aquestes subvencions, 
un total de 174 actuacions 
m és han quedat excloses 
de la convocatoria per fal
ta de pressupost, la qual co
sa va provocar queixes a la 
demarcació. 

1 

edoussin
Resaltado

edoussin
Resaltado
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MOBILITAT CARRETERES 

Municipis es mobilitzen per exigir 
l'autovia entre Lleida i Balaguer . 
Edils de poblacions en el tra<;at de la C-13 demanen desdoblar-la en lloc del tercer 
carril que estudia la Generalitat 11 Els recolzen els consells del Segria i la Noguera 

E. FARNELL 1 REDACCIÓ 
1 LLEIDA 1 Ajuntaments del Segria 
i la Noguera i els consells co-

. marcals d'aquestes dos comar
ques es mobilitzaran per exigir 
a la Generalitat que convertei
xi la C-13 en una autovía entre 
Lleida i Balaguer. Reivindiquen 
el desdoblament de la carrete
ra en lloc de dotar-la d'un ter
cer carril central per a avanc;:a
ments, una alternativa que es
tudia implantar el departament 
de Territori. Els ens locals es
peren convocar un primer acte 
per fer patent la seua reclamació 
divendres vinent, si bé ahir en
cara mantenien contactes per 
organitzar-lo. _ 

La Paeria de Balaguer impul
sa aquesta reivindicació, segons 
van indicar fonts municipals. 
El pie de l'ajuntament votara 
dema dijous una moció acor
dada entre els diferents grups 
municipals sota el lema Defen
sem l'autovia, per reclamar el 
desdoblament fins a Lleida. Els 
alcaldes d'Alcoletge, Vilanova 
de la Barca, Térmens i Vallfo
gona de Balaguer van corrobo
rar que participen en aquesta 
mobilització perque consideren 
necessaria l'autovia, i enlama
teixa línia es van expressar els 
presidents deis consells del Se~ 
gria i la Noguera. Ara per ara es 
desconeix si la Paeria de Lleida 
s'afegira a aquests municipis. 

L'alcal9-essa de Térmens, 

PATRIMONI HISTORIC 

El punt on esta previst efnou accés al polígon. 

1 BALAGUER 1 

Un nou accés peral polígon 
i supressió d'un pas a nivell 
• La Paeria de Balaguer va 
presentar ahir el futur en
llac;: del polígon ihdustrial 
Campllong amb la carrete
ra C-13. Aquest nou enllac;: 
sera al nord del polígon i 
requerira urbanitzar part 
d'una parcel·la propietat de 
l'Institut Catala del Sol (In-

. 
casal). Aquest organisme i el 
departament de Territori as
sumiran el cost de les obres. 
D'altra banda, el pie sotmetra 
a aprovació un conveni amb 
Ferrocarrils de la Generalitat 
per eliminar .un pas a nivell 
de la línia de la Pobla entre 
la variant i el polígon. 

Concepció Cañ'adell, va desta
car que la Noguera ha de tenir 
les mateixes oportunitats que 
les altres i va recalcar que "aixo 
passa per construir l'autovia". 
Per un altre costat, l'alcalde de 
Vilanova de la Barca, Josep Ra
mon Solsona, creu que el carril 
central que estudia la Genera
litat "no té sentit", mentre que 
el primer edil de Vallfogona, 
Xavier Castellana, va afirmar 
que "s'ha pronunciat en diverses 
ocasions"· a favor de l'autovia. 
L'alcalde d'Alcoletge, Josep Ma
ria Gras, va assenyalar que "to
ta millora en les comunicacions 
és un bé per al territori". 

Per la seua part, el president 
del consell de la Noguera, Mi
quel Piensa, va assenyalar que 
l'eix Lleida-Balaguer ha d'estar 
unit per una autovía i "no per 
un tercer carril d'avanc;:ament". 
El president del Segria, David 
Masot, va argumentar que és el 
territori el que sap quin tipus de 
carretera és millor. 

L'únic tram d'autovia de la 
C-13 és el que va de Vilanova 
de la Barca a Térmens. La Ge
neralitat estudia el tercer carril 
d'avanc;:ament per millorar la 
seguretat en 153 quilometres 
de les seues carreteres a Lleida, 
mentre que l'Estat ho planteja 
en 39 quilometres de l'N-230. 
Aquesta opció té un cost i un 
impacte ambiental menor que 
el d'una autovía. 

URBANISME PLANIFICACIÓ 

SEGRE 
Dimecres, 29 de mar~ del 2023 

Més freqüimcies de bus 
entre Lleida i Almacelles 
1 LLEIDA 1 La Generalitat incor
porara 1'11 d'abril quatre no
ves freqüencies en el servei 
de bus exprés entre Lleida 
i Almacelles i tres en sentit 
contrari. Aixo arriba arran . 
de les queixes d'usuaris, que 
denuncia ven que no hi havia 
seients lliures. 

Tarrega contracta tres 
agents de Policia Local 
1 TARREGA 1 Ta.rrega ha obert el 
procés per cobrir tres places 
d'agent de la Polida Local. 
La plantilla actual esta for
mada per 16 persones. 

Volen partid par en la 
gestió del fons nuclear 
1 LLEIDA 1 El Segria Sec demana 
formar part de l'organ de go
vern per a la gestió dels fons 
de transició nuclear. La pri
mera reunió de l'organisme 
es fara a !'abril. 

Organya aborda aquest 
any les obres del polígon 
1 ORGANYA 1 Les obres del po 
lígon Vilansats d'Organya 
comenc;aran entre finals 
d'aquest any i principis del 
2024. En uns mesos arran
caran els treballs per portar 
l'aigua a la zona. 

La Torre de Capdella 
impulsa un pla _turístic 
-1 LLEIDA 1 La Torre de Capdella 
impulsa un pla de desenvolu
pament turístic amb accions 
a desenvolupar fins al 2027. 
Inclou projectes com cotxes 
compartits o espais per a 
autocaravanes. 

Revisen la-muntanya del 
Salgar per consolidar-la 

Suspenen un pla per edificar · 

i protegir el sa·ntuari 
E. FARNELL 
1 FORADADA 1 L'ajuntament de Fo
radada ha iniciat els preparatius 
per consolidar un tram de pen
dent de la muntanya del Salgar, 
d esprés del despreniment de 
roques que va danyar part del 
santuari a finals de l'any passat 
i que ha mantingut des d'ales
hores el camí i el temple tancat 
als turistes. L'alcaldessa, Mari
ce! Segú, va apuntar que tecnics 
especialistes es tan revisant la 
muntanya per redactar el pro
jecte constructiu. Aquest sera el 
primer pas pera una actuació de 
més importancia. 

L'alcaldessa va afegir que la 
possibilitat de dur a terme tre
balls a la zona és actualment 
molt limitada perque s'han de
tectat dos nius d'aus protegides 
al voltant del santuari. Es tracta 

de nius d'aguila cuabarrada i 
d'aufrany comú, i es troben a 
200 i 400 metres del conjuntar
quitectonic. "Aquest fet limita 
qualsevol actuació que opugui 
molestar les aus en aquesta pa
ret del Salgar", va recalcar la 
primera edil. 

Malgrat aixo, el consistori de 
Foradada confía en el fet que 
aquesta restricció no afecti la 
consolidació d'urgenciá a la 
zona on es troba el santuari. 
Espera que aquesta actuació es 
pugui dura terme per evitar la 
possibilitat qe nous despreni
ments de roques i poder reobrir 
el santuari al públic com més 
aviat millor. L'alcaldessa del 
municipi va apuntar que, si les 
aus arriben a nidificar, les res
triccions a obres s'allargarien 
fins després de l'estiu. 

380 pisos a Sorpe i el reduiran 
La principal urbanització a l'entorn de Baqueira al Pallars 
R.R. 
1, LLEIDA 1 L'ajuntament d'Alt 
Aneu ha suspes durant un 
any la concessió de llicenci
es d'obres en la que havia de 
ser la principal urbanització a 
l'entorn de Baqueira al Pallars 
Sobira. Es tracta d'un sector 
de sis hectarees al costat del 
poble de Sorpe on la Genera
litat va autoritzar fa més de 15 
anys la construcció d'un total 
de 380 habitatges destinats a 
segones residencies. Segons 
fonts municipals, la junta de 
compensació que inclou l'es
tació d'esquí i la resta d'amos 
del sol han iniciat el procés per 
reformular el projecte original 
i reduir el nombre d'habitatges 
a una tercera part dels que es
taven previstos, que suposaria 
uns 130 habitatges. 

L'alcalde, Xavier Llena, va 
indicar que l'ajuntament espera 
el nou projecte, que haura d'es
tar més integrat al paisatge i es
tablir un desenvolupament en 
diferents etapes que faci més 
v iables els costos d'urbanitza-

1 LESCLAUS 1 

Baqueira 
1 L'expansió de Baqueira al Pa
llars va anar acompanyada de 
plans per construir centenars 
de pisos a·Ait Aneu. 

Urbanitzacions 
1 La Generalitat va suprimir 
dos deis tres sectors previstos · 
i ara els amos del que segueix 
en vigor el redissenyaran . . 

ció. També esta previst revi
sar la superfície comercial. El 
primer edil va apuntar que el 
consistori planteja la conshuc
ció de pisos socials en el 10% 
d'aprofitament que correspon 
al municipi. 

El pla urbanístic de Sorpe és 
un deis tres que Baqueira va 
impulsar fa més d'una decada a 
Alt Aneu, coincidint amb l'inici 
de l'expansió del seu domini 
esquiable al Pallars Sobira. La 
Generalitat de Catali.mya va 
suprimir anys enrere dos plans 
urbanístics que preveien uns 
altres dinou habitatges a Sor
pe i seixanta-set al costat del 
poble d'Isil, a banda d'altres 
plans urbanístics a la resta del 
Pirineu lleidata qué va conside
rar "inviables" temps després 
d'haver-los autoritzat. 

edoussin
Resaltado
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BOMBERS 

L'incendi a Balaguer. 

Focs en cases 
de Balaguer i 
Coll de Nargó 
1 BALAGUER 1 Una persona va 
resultar intoxicada per in
halació de fum ahir a la tarda 
en un incendien un immoble 
de Balaguer, segons van in
formar els Bombers. El foc es 
va declarar a les 18.09 hores 
al carrer la Fuliola i van acu
dir-hi sis dotacions. A Coll 
de Nargó, a les 20.40 hores 
es va declarar un foc en una 
casa. Van activar tretze do
tacions i no hi havia persones 
a !'interior. 

D 'altra banda, hi va ha
ver incendis de vegetació 
als Torms i Alguaire. Així 
mateix, va cremar una xe
meneia al Pont de Suert i una 
caseta de reg a Alcarras. 

ALDARULL 

lmputatper 
una agressió a 
Agramunt 
1 AGRAMUNTI Els Mossos d'Es
quadra van denunciar pe
nalment per un delicte de 
lesions un veí d'Agramunt 
per una agressió. Els fets van 
tenir lloc cap a les 20.00 ha
res a la plac;:a del Mercada! 
quan hi va haver una baralla 
amb alguns implicats. Una 
persona va resultar ferida 
i el presumpte agressor va 
ser denunciat per la policía 
catalana. 

COMARQUES [. 15 j 

TRIBUNALS INVESTIGACIÓ 

Prorroguen sis mesos la causa per 
les 64 morts del geriatric de Tremp 
La imputades encara no han declarat al complir-se un any de les primeres declaracions 
dels testimonis 11 Les víctimes van morir en un mes per un brot de covid 

A. GUERRERO 
1 TREMP 1 El jutjat d'Instrucció 1 · 
de Tremp ha prorrogat mig any 
la causa que se segueix contra 
la residencia Fiella de la capital 
del Pallars Jussa per un brot de 
covid-19 que hi va haver el no
vembre del2020 que va acabar 
ambla vida de 64 deis 142 usu
aris en un mes. Les dos imputa
des, l'exdirectora del geriatric, 
R.N., i l'exresponsable d'Higie
ne Sanitaria, M.R.N.O., encara 
no han declarat al jutjat quan 
divendres es compleix un any 
de les primeres declaracions de 
testimonis. 

Les imputarles se les inves
tiga pels delictes d'homicidi 
imprudent, tracte vexatori als 
usuaris i perles condicions de 
treball deis empleats després 
de. la querella que va interposar 
contra elles la Fiscalia de Lleida 
el febrer de l'any passat. 

La jutge substituta que hi ha
vía el mes de febrer va declarar 
la causa complexa i l'ha pror
rogat sis mesas, fins a principis 
d'agost. 

Precisament, la causa s'ha 
demorat, entre altres motius, 
per un relleu de magistrats. Fa 
un any van declarar com a tes
timonis els Mossos d'Esquadra 
que es van fer carrec de la in
vestigació, la llavors gerent de 
Salut a les regions sanitaries . 
de Lleida i l'Alt Pirineu i Aran, 
Divina Farreny, i la directora 
que es va encarregar del centre 
quan aquest va ser intervingut 
per Salut, Elena Badia, que van 
corroborar que "hi va haver un 
descontrol total", segons va in
formar l'advocat Xavier Prats, 
que representa tres famílies 
d'usuaris morts i que en la cau
sa deis treballadors exerceix 
l'acusació popular. 

Posteriorment, va ser el torn 
deis treballadors. Una gran ma-

lmatge de la residencia el desembre del2020 després del brot. 

1 LESCLAUS 

Querella de la Fiscalia. El Ministeri Públic va presentar una 
querella el febrer de l'any passat en la qual acusa l'exdirectora i 
una altra exdirectiva deis delictes d'homicidi per imprudencia, 
tracte degradaf1t i contra la seguretat deis treballad6rs. 
................ ................ ............... ................. ............. .. ................. .................... ......... .. .. ............... 

Mossos i SalJJt. Els Mossos i la llavors gerent de Salut van cor
roborar coma testimonis que "hi va haver un descontrol total". 

...... ,,, ............... ,, .............................................................................. ................... ...... ................. . 

Treballadors. La majoria d'empleats del geriatric van afirmar 
davant del jutjat que no hi havia cap tipus de control, no tenien 

- materiál i que hi havia pacients que demanaven ajuda. 

joria va dir que no hi havia cap 
tipus de control, no.tenien ma
terial de protecció, no hi havia 
sectorització dels espais, que 
només tenien una mascareta a 
la setmana i que fins i tot tro-

baven pacients demanant aju: 
da als passadissos. En la seua 
querella, la Fiscalía va descriure 
una residencia dels horrors en 
la qual els interns passaven ga
na, set i fred durant el brot. Per 

exemple, deien que medica ven 
i prenien la tensió a ancians que 
portaven dies morts. El centre 
no va comunicar les defuncions 
d'ancians a diverses famílies , 
que en van tenir coneixement 
a través de velns. En altres ca
sos, les famílies, al no saber res 
deis seus parents, van acudir al 
geriatric i no van saber dir-los 
on eren. Els van buscar ells ma
teixos per les habitacions i els 
van trabar morts. 

Un altre cas que va arribar als 
tribunals és el de la Llar de Sant 
Josep de Lleida. En aquest cas, 
!'Audiencia va dictar el setem
bre pa~sat l'arxivament defini
tiu de la causa contra el centre i 
contra qui era la seua directora. 
Els va exculpar de la mort de 36 
residents. 

' . 
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Exposició. El temple de Sant Roe de Farrera 
estrena art urba a ritme de rap i DJ. 
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LEGISLACIÓ LLARS 

Permís de cinc dies per cuidar familiars 
El Consell de Ministres aprova la llei de Famílies, que reconeix 20 tipus, i amplia la renda de 100 
euros a mares a l'atur 1 1 La norma, que ha de passar pel Congrés, no inclou el veto parental 

REOACCIÓIAG~NCJES 
1 LLEIDA/MADRID 1 El Consell de Mi
nistres va aprovar ahir la llei de 
Famílies per continuar el tramit 
parlamentari amb la intenció 
que estigui en vigor aquesta le
gislatura sense la prohibició del 
pin parental (per impedir con
tinguts de diversitat familiar a 
les escoles), una mesura retira
da per recomanació del Consell 
d'Estat. La norma inclou fins 
a tres nous permisos, assimi
la les famílies monoparentals 
amb dos fílls a les nombroses 
i reconeix els tipus de família, 
coro adoptíves, reconstitui'des, 
LGTBI, amb algun membre 
amb discapacitat, múltiples o 
acollidores. 

1 LESCLAUS 1 

El CGPJ i els tipus de famílies 
1 La proposta d'informe del 
Consell General del Poder Judi
cial sobre l'avantprojecte de la 
llei de Famíl ies qüestiona l"'a
t omització" que fa la norma al 
contemplar 20 t i pus de famílies 
perque considera que "depas
sa el marc constitucional i crea 
confusió, i nseguretat jurídica i 
desigualtat". Entre els ti pus de 
fam ílies f iguren la monoma
rental o monoparental. j ove 
(menors de 29 anys i els seus 
fi lls), LGTBI, reconstitu'ida, resi
dent al medi rural, intercultural, 
transnacional, immigrant opa
relles de fet. 

Dades a Lleida 
1 Segons la Generalitat, 2.970 
famílies tenen un únic progeni
tor, de les quals 2.772 són mo
nomarenta ls. Unes altres 8.892 
són nombrases. 

Hi va haver polemica entre 
els socis de Govern jaque la 
ministra de Drets Socials, Ione 
Belarra, no va poder presentar 
la llei des de la Moncloa, mal
grat demanar-ho, i va publicar 
un vídeo al seu perfil de 1\vitter 
en que va detallar unes mesures 
per abordar !" 'emergencia de 
la conciliació" i afrontar amb 
nous permisos les "carencies 
historiques" en aquest ambit. 

La nova llel dona proteccló a les families més vulnerables, com les monomarentals. 

La llei crea un registre de pa
relles de fet que podran accedir 
a permisos coro els 15 di es que 
es dona per matrimoni i reco
neix el dret a l'atenció prime
renca. També amplia la renda 
crianc;:a de 100 euros al mes per 
fillmenor de 3 anys que només 
{:Obra ven les mares treballado
res a aquelles que estan a l'atur 
o que hagin cotitzat almenys 
un mes, una mesura queja esta 
en marxa des del mes de gener. 
Entre els permisos retribults 

INICIATIVES INCLUSIÓ 

n'hi haura un de 5 dies a l'any 
per atendre un familiar fins a 
segon grau o un convivent i el 
dret a absentar-se per motius 
familiars urgents, coro malaltia 
o accident , fins a quatre dies 
també retribu'its. Incorpora un 
altre permís de vuit setmanes, 
pero no retribui't, per a pares i 
mares de fills menors de 8 anys, 
que podra gaudir-se de forma 
contínua o discontínua, a temps 
complet o parcial. 

S'elimina el terme "família 
nombrosa", que queden indo

, ses en la nova denominació de 

Un podcast dona veu a les 
persones amb discapacitat 
1 LLEIDA 1 Persones amb discapa
citat de les comarques lleidata
nes han llanc;:at el podcast Les 
veus per compartir les seues 
experiencies, inquietuds i ne
cessitats. El primer programa 
radiofonic es publicara avui al 
web Lleida24.cat, d'Ua1 Radio, 
i comptara amb la participació 
de Jaurne Belló, coordinador de 
la companyia de teatre La Maxi
ma, de Fundació Privada Ilersis; 
Silvia Solé, dibuixant i actriu 
de La Maxima; Sofía Criado, 

del Servei d'Inserció Entrevies 
i validadora del projecte Fem
ho Facil d'Aspros, així coro 
Alba Fernández i Albert Ros, 
de Connexions Artístiques de 
l'Associació Alba. La iniciativa 
pretén que les persones amb dis
capacitat del territori siguih les 
que decideixin conjuntament el 
contingut dels programes. La 
próxima entrega es gravara al 
maig i abordara les demandes 
del col-lectiu·per a les proximes 
eleccions municipals. 

"famílies amb mé~ necessitats 
de suporta la crianc;:a", en la 
qual s'inclou les monomaren
tals amb dos fills; amb dos fills 
en que un ascendent o descen
dent tingui discapacitat; les fa
mílies amb dos fills encapc;:ala
des per una víctima de violen
cia de genere o per un conjuge 
que hagi obtingut la guardia i 
custodia exclusiva sense dret 
a pensió d'aliments, i amb dos 
fills en la qual un progenitor 
sigui en tractament hospítalari 
durant un any o hagi ingressat 
a la presó. 

Mesures de conciliació per als 
empleats de la Generalitat _ 
• El Govern ca tala va apro
var ahir ampliar el permís de 
lactancia per a les famílies 
moríoparentals en l'ambit 
de la Generalitat, de mane
ra que es podran _acumular 
els permisos de lactancia 
deis dos pares. Va ratificar 
l'acord de la taula de negoci
ació deis empleats de l'Admi
nistració de la Generalitat. 

També hi inclou ampliar la 
flexibilitat horaria per con
ciliar fi,ns que els fills tinguin 
14 anys i no sera necessari 
supeditar a les necessitats 
del servei la reducció de jor
nada, i hi haura una reducció 
proporcional de la retribució 
si és per cura d'un fill de 13 
o 14 anys (abans era fins als 
12 anys). 

INICIATIVES GASTRONOMIA 

Rialp acollira el GastroPirin·eus 2023, 
amb una vintena de professionals 
REDACCIÓ 
1 RIALP 1 L'hotel Port Ainé 2000 
de Ria lp ser a la seu d e la 
vuitena edició del GastroPi- · 
rineus-Jornades Professionals 
de Gastronomía i de la Cuina 
del Pirineu, que se celebrara 
els dies 11 i 12 d'abril. Més 
d'una vintena de professionals 
reivindicaran la gastronomía 
del Pallars amb diferents ses
sions de cuina en directe i ma
ridatges de v ins i productes 
del Pirineu. Aquest any pu- · 

jaran a l'escenari del Gast ro
Pirineus xefs com Oriol Rovi
ra, del restaurant Els Casals 
de Sagas; Sergi de Meia; Ada 
Parellada, del Semproniana 
de Barcelona; o Ma rtín Co 
mamala, de 539 Plats Forts 
de Puigcerda, entre altres .vin
guts de diferents municipis del 
Pirineu. També els cuiners del 
Pallars t indran protagonis
me. Així, es podra veure un 
showcooking de productes de 
proximitat de Josep Palau, del 

restaurant Casa Masover de 
Buira, i Lloren r; Aguilar, de 
Cafe d'Espanya de Tremp, 
maridats amb v ins de la zo
na. També t indra lloc un a 
sessió de tapes amb filosofía 
slow food amb Aleix Aytés i 
Marta Casals del Cafe Pessets 
de Sort , entre altres activitats 
durant les dos jornades. 

Com cada a ny totes les 
sessions es podran seguir en 
directe a través del canal de 
YouTube de Gastroevents. 

edoussin
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POL[TICA CULTURAL ACTIVITATS 

App de rutes per la Vall 
Fosca de ve"ins del territori 
Projecte experimental de dos investigadores amb els habitants 
del país 11 Foment del patrimoni a través de la digitalització 
1 LA TORRE DE CAPDELLA 1 El Mu
seu Hidroelectric de Capde
lla acollira aquest any el pro
jecte HidroPats!, que té per 
objectiu empoderar els habi
tants de la Vall Fosca a través 
d'una proposta de cocreació 
d'itineraris culturals vinculats 
al coneixement del patrimoni 
industrial hidroelectric amb 
l'ús d'eines digit als. El resul
tat final d'aquest projecte es 
materialitzara en una app in
teractiva d'itineraris culturals, 
elaborats segons el criteri deis 
mateixos velns del territori. A 
més, aquesta aplicació promou
ra l'ús del catala i del dialecte 
pallares per difondre el patri
moni de la Vall Fosca. 

Aquest projecte, presentat 
per les investigadores Sígrid 
Remacha i Ana Pastor, compta 
amb el patrocini de la Funda
ció Catalana pera la Recerca i 
la Innovació, la Universitat de 
Barcelona i l'Institut Noruec 
d'Investigació en Patrimoni 
Cultural, centre del qual for
ma part Ana Pastor. 

En un comunicat del Museu 
Hidroelectric, Pastor va asse
nyalar que es tracta d'"un pro
jecte experimental que promou 
que el coneixement estigui a 
l'abast de tothom i que es pugui 
transformar per arribar a més 
tipus d'usuaris". 

Així mateix, va apuntar que 
"la idea és que aquesta experi
encia es pugui extrapolar a al-

~ JAVIER DE CASTRO 

Una vista de la Vall Fosca, al Pallars Jussa. 

AJUDA 'JOAN ORÓ' 

Aquest projecte ha rebut 
una ajuda 'Joan Oró' pera 
la comunicació científica 
en !lengua catalana 

tiu en la promoció dellleure 
educatiu físic i virtual". 

Per podér elaborar l'app, es 
duran a terme entre el juny i 
l'agost diversos cursos i tallers 
dirigits a la població local sobre · 
eines digitals, maping patrimo
nial i fotogrametría. 

D'aquesta manera, els partí
tres llocs rurals". Perla seua cipants podran gestionar, cata
part, Sígrid Remacha, coordi- logar i difondre ells mateixos 
nadora del sistema territorial el patrimoni-cultural de la Vall 
del Museu Nacional de la Cien- Fosca. 
cia i la Tecnica de Catalunya La directora del Museu Hi
-del qual forma part el museu droelectric, Eva Perisé, va 
de Capdella-, va afirmar que afegir que "és'una possibilitat 
s'ha escollit aquest equipament immillorable per transferir ca
cultural de la Vall Fosca perque ·. neixement entre el món univer
"és un espai i un recurs proac- sitari i la població local". 

A velocitats 
creUades 
La segona jornada del MUO 

prometía tematica variada 
i no va defraudar els qui 

acudeixen al festival amb ga
nes de disfrutar de propostes 
diferencials, tempos a velocitats 
creuades i artistes poc o gens 
coneguts per aquests llocs, que 
ens treguin de les nostres zones 
de confort. D'aquesta manera, 
la programació del festival, en 
horari de tarda i nit sense solu
ció de continui'tat, va fer coha-

IN DIE POP 1 CÚMBIA 

Grups: Socunbohemio 
(Espai Orfeó) i 
Kumbia Boruka (Cafe del Teatre) 
Festival MUO 
Data: 24 de mar~ 

****tl 

hitar un pop-folk, diguem-ne, 
ti:anquil, en mans deis acabats 
d'estrenar Socumbohemio, i 
cúmbia de carrer d'última ge
neració en mans deis Kumbia 
Boruka (a la foto),formats per 
músics llatins de diversa proce
dencia (Mexic, Xile, !'Argenti
na) i fanceses, país aquest últim 
en el qualla formació porta uns 
deu anys assentada. Els primers, 
liderats pel multiinstrumentis
ta i compositor Artur Viñas, 
són un projecte que híbrida la 
música d'autor amb l'indie més 
suau, i els seus textos i melo
dies, de tendresa i melancolía 
insospitades, busquen assolir 
i omplir els racons més íntims 
en cadascun de nosaltres, tot 
plegat en una més que cuidada 
posadél- en escena. Un concert, 
sens dubte, deis més agradables 
de que es pot gaudir avui dia, 

sense estridencies ni estirabots; 
i gairebé naif, recordant els pre
ferits com El Petit de Cal Eril, 
Anímico Maria Jaume. Grup a 
seguir, per descomptat. El segon 
concert del día en~ va propasar 
un can vi absolut de registre, ac
celerant el motor sonor i , per 
tant, l'ambient regnant. No en 

PATRIMONI LITIGI 

Consell de govern aragonés, a la sala capitular de Sixena. 

El Govern d'Aragó 
estrena I'Any Sixena 
·al monestir oscenc 
EP/REDACCIÓ 
1 VILANOVA DE SIXENA 1 Just el día 
en que es complien cent anys 
de la declaració del monestir 
de Sixena com a monument 
nacional, el Govern d'Ara
gó en ple, encapc;alat pel seu 
president, Javier Lambán, 
va voler estrenar ahir de for
ma simbolica aquesta com
memoració amb una reunió 
oficial a la sala capitular del 
cenobi. El consell de govern 
va acordar una declaració 
institucional en la qual va 
apostar per "una nova eta
pa de dinamització" del mo
nestir, que en els últims anys 
ha estat tancat en diverses 
ocasions i que esta així des 
de l'estiu passat per obres 
de restauració de l'edifici. 
En la declaració, el govern 
socialista de Lambán es va 
felicitar per "la recuperació, 

va, la multiformació liderada 
pel brillant acordionista i can
tant Hernán Cortés - déu-n'hi
do, quin nom!- ha aconseguit 
modernitzar la cúmbia classi
ca barrejant-la amb altres es
tils com per exemple el dub, el 
reggae i els calents ritmes tro
picals, preparats per guitarres 

al costat de l'ajuntament de 
Vilanova de Sixena, de part 
del patrimoni artístic iHegal
ment venut als anys 80 i 90 i 
que, després d'anys d'esforc; i 
llargs litigis, va ser recuperat 
el2016 i el 2017" ,.-en aHusió 
al trasllat per ordre judicial 
de les obres que es conser
vaven al MNAC de Barcelo
na i al Museu de Lleida. En 
aquest últim cas, recupera
des en la polemica operació 
del desembre de l'any 2017, 
amb Guardia Civil inclosa, 
en el marc de la intervenció 
de la Generalitat per l'article 
155. La declaració va afegir 
que "els treballs no desisti
ran fins que s'aconsegueixi 
recuperar les valuases pintu- · 
res murals que van ornar la 
Sala Capitular", que conser
va el Museu Nacional d'Art 
de Catalunya. 

críticademúsica 

psicodeliques, metalls al maxim 
i impactants percussions. Com 
no podia ser d'una altra manera, 
amb aquesta intensitat i ritme, 
la concurrencia es va llan~ar a 
la pista i no va deixar de moure 
l'esquelet ni un instant, passant 
una estona molt divertida i des
bordant. Continuem. 
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